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 احياي بزرگترين واحد توليدي واگن کشور 
با مشارکت بانک صادرات ايران

توليد  واحد  بزرگترين  عنوان  به  پارس  واگن  گفت: شرکت  ايران  صادرات  بانک  هيئت مديره  عضو 
واگن کشور با مساعدت بانک صادرات ايران دوباره در ريل سودآوري قرار گرفت و موفق به افزايش 100 
درصدي حجم فروش شد.به گزارش روابط عمومي بانک صادرات ايران، امير يوسفيان در بازديد از کارخانه 
واگن پارس با بيان اين مطلب تاکيد کرد: شرکت واگن پارس با توجه به ظرفيت هاي مطلوب توليدي، 
سال ها در شرايط نامناسبي از نظر حجم توليد، اشتغال و سودآوري قرار داشت که بانک صادرات ايران 
پس از انتقال سهام اين شرکت به گروه مپنا و انتصاب مديران جديد، با پرداخت بيش از دو هزار ميليارد 
ريال تسهيلات ريالي براي احياي اين واحد توليدي کمک شاياني کرد.وي با تاکيد بر اينکه حمايت بانک 
صادرات ايران از اين واحد توليدي در صنعت ريلي کشور با توجه به برنامه هاي توسعه اي آن انجام شده 
است، افزود: با وجود مشکلات متعدد شرکت ها در شرايط کنوني، بانک صادرات ايران همچنان حمايت 
از توليد داخلي را در دستور کار دارد. در همين راستا حمايت بانک موجب شد تا شرايط شرکت واگن 
پارس در سال گذشته بهبود يافته و با رشد تقريباً 100 درصدي حجم توليد، ميزان فروش سالانه اين 
شرکت از 10 هزار ميليارد ريال فراتر رفته و از يک واحد زيان ده به يک واحد سودآور و فعال تبديل شود.

همچنين در جريان اين ديدار مرتضي ملانژاد، مديرعامل شرکت واگن پارس نيز بانک صادرات ايران 
را به عنوان يار دوازدهم شرکت معرفي کرد و احياي اين شرکت را مديون مساعدت و مسئوليت پذيري 

مديران بانک صادرات ايران دانست.

 امضاي تفاهم نامه همکاري دو جانبه بين ايميدرو و 
سازمان جغرافيايي نيروهاي مسلح

تفاهم نامه همکاري دو جانبه بين ايميدرو و سازمان جغرافيايي نيروهاي مسلح توسط رؤساي 
اين سازمان ها امضا شد.

سازمان  و  ايميدرو  بين  جانبه  دو  همکاري  نامه  تفاهم  ايميدرو،  عمومي  روابط  گزارش  به 
و  آموزشي  عملياتي،  علمي،  اجرايي،  تعاملات  و  توسعه همکاري  با هدف  مسلح  نيروهاي  جغرافيايي 
علمي، سرمايه  توانمندي هاي  و  امکانات  از  استفاده  براي  ايميدرو  و  بين سازمان جغرافيايي  پژوهشي 
ا… جعفري و سرتيپ دوم مجيد  انساني، فني، اطلاعاتي، تجربه و تخصص دو طرف از سوي وجيه 

فخري امضا شد.
سازمان  و  ايميدرو  تجهيزاتي  و  تحقيقاتي  نيازمندي هاي  »تأمين  شامل  نامه  تفاهم  اين  موضوع 
جغرافيايي در اجراي پروژه هاي تحقيقاتي و عملياتي مختلف با موضوعات مربوط به علوم زمين نظير 
طرفين  پژوهشي  آموزشي،  علمي،  توان  از  استفاده  با  غيره  و  ژئوماتيک  دور،  از  سنجش  ژئوفيزيک، 
با موضوع اکتشافات معدني با روش هاي  انتقال فناوري ها و دانش مرتبط  تفاهم نامه« و »اکتساب يا 
ژئوفيزيکي، دور سنجي و تصويربرداري فراطيفي و همه فايل هاي تقسيمات سياسي ايران از سطح 

استان تا روستا و نيز کل اطلاعات عمومي زيربناها مانند راه ها، راه آهن و ….« است.
قابل  طرف،  دو  توافق  براساس  و  است  سال   3 مدت  به  انعقاد  تاريخ  از  تفاهم نامه  اين  اعتبار 

بود. تمديد خواهد 

بازديد معاون وزير صمت 
از چندين واحد و پروژه 
استان کرمانشاه صنعتي در 

سازمان  رييس  و  صمت  وزير  معاون 
گسترش و نوسازي صنايع ايران) ايدرو( در 
از واحد  سفر يک روزه به استان کرمانشاه 
کرمانشاه، طرح هاي  ايران خودرو  صنعتي 
صنعتي بيواتانول و بيوايمپلنت بازديد و از 
نزديک روند اجراي اين پروژه ها را بررسي 

کرد.
واحد  از  بازديد  در  نبوي  علي 
را  آن  کرمانشاه  خودرو  ايران  توليدي 
و  اشتغالزايي  زدايي،  محروميت  نماد 
 : گفت  و  کرد  عنوان  صنعتي  توسعه 
مالي  توان  از  استفاده  با  هستيم  درصدد 
را  توليدي  واحد  اين  ظرفيت  ها  بانک 

دهيم. افزايش 
نوسازي  و  گسترش  سازمان  رييس 
از شرکت گسترش  بازديد  ايران در  صنايع 
عزم جدي  گفت:  هم  زاگرس  سبز  سوخت 
در مسئولين استان براي تکميل اين پروژه 
توليدي  واحد  اين  رساندن  ظرفيت  به  و 

وجود دارد.
بيوايمپلنت  طرح  از  بازديد  در  نبوي 
اين  کرد:  تاکيد  البرز  بافت  دانش  شرکت 
سفر  مصوبات  عمده  از  بنيان  دانش  طرح 
به  العالي(  مدظله   ( رهبري  معظم  مقام 
به  آن  مشکلات  که  است  کرمانشاه  استان 
توليد  مدار  وارد  و  شود  مي  مرتفع  زودي 

خواهد شد.

ايدرو گواهينامه 
ISO9001:2015 دريافت کرد

صنايع  نوسازي  و  گسترش  سازمان 
ايران، طي مميزي نهايي موفق به دريافت 
کيفيت  مديريت  سيستم  گواهينامه 

ISO9001:2015 شد.
نوسازي  و  گسترش  سازمان 
مستمر  بهبود  هدف  با  ايران  صنايع 
با  خود  فعاليت هاي  و  فرآيند  کيفيت 
مديريت  سيستم  پياده سازي  و  استقرار 
المللي بين  استاندارد  براساس  کيفيت 
قرار  ارزيابي  مورد   ISO9001:2015
را  مربوطه  گواهينامه  توانست  و  گرفت 

کند. دريافت   SGS مؤسسه  از 
گواهينامه  اعطاي  مراسم  در 
حسين  محمد   ISO9001:2015
اشاره  با  ايدرو  هيئت عامل  عضو  صابر 
يکي  گفت:  سازمان  توسعه اي  نقش  به 
توسعه اي،  سازمان هاي  ويژگي هاي  از 
بودن  پيشرو  براي  و  است  بودن  پيشرو 
عارضه يابي،  حوزه  در  اساسي  اقدام  به 
فرصت ها  ضعف،  و  قوت  نقاط  شناسايي 
شهامت  و  شجاعت  داشتن  و  تهديدها  و 
نياز  سريع  تصميم گيري  و  نوآوري  براي 
رضايت  به  منجر  نهايت  در  که  است 

مي شود. مشتري 
 9001 ايزو  استاندارد  کلي  به طور 
تأمين  براي  سازمان  بر  مديريت  نحوه 
الزامات  و  مشتري  انتظارات  و  نيازمندي ها 
اندازه  از  قانوني را در برمي گيرد و مستقل 
براي  خدمت  يا  محصول  نوع  و  سازمان 
غير  و  انتفاعي  مؤسسات  و  بنگاه ها  کليه 

انتفاعي کاربرد دارد.
براي  الزاماتي  استاندارد  اين 
مديريت  سيستم  اجراي  و  طرح ريزي 
با  که  مي کند  بيان  را  سازمان  کيفيت 
فعاليت هاي  و  فرايندها  کليه  بر  تمرکز 
و  شرايط  حداقل  کار،  و  کسب  در  مؤثر 
تعالي  و  موفقيت  براي  لازم  تمهيدات 

مي شود. فراهم  سازمان 

تورم 60 درصدي در محصولات 
خوراکي و آشاميدني

ماهه  دوازده  تورم  تغييرات  محدوده 
و  آشاميدني ها  »خوراکي ها،  عمده  گروه  در 
دخانيات« بين60,5 درصد براي دهک هشتم 
تا 64,6 درصد براي دهک  اول است.به گزارش 
مرکز آمار ايران، نرخ تورم کل کشور در آبان 
در  که  است  درصد   0  ,44 برابر   1401 ماه 
 41,7 بازه  در  هزينه اي  مختلف  دهک هاي 
براي  تا 50,2 درصد  براي دهک دهم  درصد 
تغييرات  محدوده  دارد.  نوسان  اول  دهک 
تورم دوازده ماهه در گروه عمده »خوراکي ها، 
آشاميدني ها و دخانيات« بين60,5 درصد براي 
اول  براي دهک  تا 64,6 درصد  دهک هشتم 
است. هم چنين اطلاع مذکور در مورد گروه 
خدمات«  و  خوراکي  غير  »کالاهاي  عمده 
و  پنجم  براي دهک چهارم،  بين32,9 درصد 

ششم تا 36,6 درصد براي دهک دهم است.

اعطاي نشان عالي مدير سال 
1401، به مديرعامل مجتمع 

فولاد غدير ني ريز
در هفتمين اجلاس سراسري نشان عالي 
مدير سال  عالي  نشان  و  تنديس  مدير سال، 
1401 به مديرعامل مجتمع فولاد غدير ني ريز 
اجلاس سراسري »نشان  اهداء شد. هفتمين 
عالي مدير سال« با حضور جمعي از مديران 
ارشد کشوري و صنايع در مرکز همايش هاي 
شد.در  برگزار  صداوسيما  سازمان  بين المللي 
اين اجلاس به محسن مصطفي پور مديرعامل 
اقدامات  به دليل  ني ريز،  غدير  فولاد  مجتمع 
جهادي،  مديريت  و  توسعه  مسير  در  ارزنده 

نشان عالي مدير سال 1401 اعطا شد.
مديريت  نقش  ارزيابي  است  گفتني 
در  نوين  راهکارهاي  ارايه  کارآفريني،  و 
ارايه  مقاومتي،  اقتصاد  اهداف  پيشبرد 
رشد  و  توسعه  در  انجام پذير  راهکارهاي 
توليد و فناوري در سايه مديريت جهادي، 
در  ملي  موفق  مديران  روش  و  راه  ارزيابي 
مواجه با بحران هاي اقتصادي و تحريم هاي 
چالش هاي  و  فرصت ها  بررسي  بين المللي، 
آگاهي  و  تجربه ها  انتقال  مديريت،  توسعه 
و  مديران  شکست  و  موفقيت  عوامل  از 
از   … و  صنعتي  و  توليدي  بنگاه هاي 
از نشست  اين دوره  برگزاري  اهداف  جمله 

سراسري مدير عالي سال بود.

 طرح جامع اطلاع رساني 
فولاد سنگان تدوين شد

جلسه بررسي و تدوين طرح جامع اطلاع 
رساني فولاد سنگان برگزار شد.

فولاد  عمومي  روابط  از  گزارش  به 
سنگان،اين جلسه که با حضور محمدي رفيع) 
،عموئي  انساني(  هاي  سرمايه  توسعه  معاون 
روابط  واحـد  همکاران  و  مديريت(  )مشاور 
عمومي و مهندسي صنايع برگزار شد، بر اساس 
بررسي 157 فرايند، نسبت به تعيين موضوعات 
ادامه  در  و  اقدام  مورد(   57( رساني  اطلاع 
نسبت به تعيين مسئوليت هاي تهيه محتوا، 
کانال هاي  و  مخاطبين  اطلاع رساني،  دوره 
توجه  با  است  اقدام شد.گفتني  اطلاع رساني 
عمومي  روابط  حوزه  هاي  سياست  ابلاغ  به 
تحليل  و  بررسي  مبارکه، جلسه  فولاد  گروه 
به  نسبت  و  برگزار  ابلاغي  هاي  سياست 
سازي  جاري  جهت  لازم  اقدامات  تعيين 
ذکر  به  شد.لازم  اقدام  ابلاغي  سياست هاي 
گرفته،  صورت  هاي  تحليل  اساس  بر  است 
براي جاري سازي کامل سياست هاي ابلاغي 
عمومي  روابط  حوزه  در  مبارکه  فولاد  گروه 
هاي  ريزي  برنامه  و  تعريف  اقدام  مورد   83

لازم جهت اجراي آنها صورت گرفته است.

اخبار اخبار

رفع  براي  مناسب  زمان  اينکه  به  اشاره  با  حسيني  علي  سيد 
نقاط ضعف و سرمايه گذاري در بنادر شمالي کشور فرارسيده است، 
گفت: ايران بايد سهم خود را از حمل و نقل درياي خزر افزايش دهد.
با  حسيني  علي  سيد  دريانوردي،  و  بنادر  سازمان  گزارش  به 
اشاره به نقش کليدي سازمان بنادر و دريانوردي در توسعه حمل و 
نقل دريايي کشور، اظهار داشت: اين سازمان به طور مشخص نقش 
کليدي در توسعه حمل و نقل درياي خزر دارد و همان طور که در 
جنوب شاهد توسعه حمل و نقل دريايي هستيم در شمال کشور نيز 
با توجه به ظرفيت هاي موجود بايد تغييرات بسياري شاهد باشيم و 

در مسير توسعه گام برداريم.
وي ادامه داد: يکي از نکات بسيار مهم در توسعه حمل و نقل 
درياي خزر توجه به توسعه ترانزيت از مسير کريدور شمال جنوب 
در مسير ايران است و اين اتفاق ترافيک کالا در بنادر شمالي کشور 
را افزايش خواهد داد و به اين ترتيب مي توانيم از فضاي ايجاد شده 
به نحو مطلوب بهره مند شويم و سهم خود را از حمل و نقل درياي 

خزر ارتقا بخشيم.

رئيس کميسيون حمل و نقل و لجستيک اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و کشاورزي ايران با بيان اينکه اتصال بنادر شمالي به ريل، 
از جمله مسائلي  تأمين شناورهاي رو-رو  خط آهن رشت-آستارا و 
است که در راستاي توسعه حمل و نقل درياي خزر از سوي ايران 
بايد در دستورکار قرار گيرد، عنوان کرد: متأسفانه در حمل و نقل 
درياي خزر سهم پاييني داريم و اگر واقعاً هدف کشور توسعه بنادر و 

حمل و نقل درياي خزر است بايد هر چه سريع تر به موارد مختلفي 
که زمينه ساز اين توسعه و رشد است، توجه کنيم.

نقاط ضعف و سرمايه گذاري  اينکه زمان رفع  به  اشاره  با  وي 
در حوزه حمل و نقل درياي خزر فرا رسيده است، اظهار داشت: در 
مقطع زماني فعلي که به طور مثال روسيه قصد دارد 10 ميليون تن 
و  بنادر شمالي  نقاط ضعف  بايد  کند،  ايران جابجا  از مسير  را  کالا 
حمل و نقل درياي خزر را برطرف کنيم و با سرمايه گذاري مناسب و 
بهره مندي از ظرفيت هاي بخش خصوصي در اين راستا گام برداريم.

رو-رو  شناورهاي  کمبود  با  ايران  شمال  در  گفته حسيني؛  به 
مواجه هستيم و بخش خصوصي در اين حوزه مي تواند به طور جدي 
ورود کند و با حمايت هاي مادي و معنوي سازمان بنادر و دريانوردي 

در اين حوزه شاهد تأمين تجهيزات باشيم.
رئيس کميسيون حمل و نقل و لجستيک اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و کشاورزي ايران خاطر نشان کرد: علاوه بر اين در بخش ريلي 
بايد شرکت راه آهن جمهوري اسلامي ايران نسبت به قبل نگاه خود را 

تغيير دهد و تمامي بنادر شمالي از مزيت ريلي بهره مند شوند.

دبير اجرايي اتحاديه صادرکنندگان خشکبار با اشاره به تعرفه نيم 
درصدي و غيررقابتي شدن محصولات باغي گفت: امسال خشکبار از 3 
ميليارد دلار صادرات سال گذشته به کمتر از يک ميليارد دلار رسيده 

است.
تغييرات اقليمي يکي از مسائل مهم و مطرح جهاني در چند دهه 
اخير بوده که يکي از معضلات عمده زيست محيطي را به وجود آورده 
است. در اين راستا ايران يکي از کشورهاي بحراني در حوزه کمبود آب 
به شمار مي رود. سال هاست هشدار بي آبي با خشک شدن درياچه ها، 
رودخانه ها و تالاب ها، کاهش سطح آب هاي زيرزميني، فرونشست زمين، 
تخريب کيفيت آب، فرسايش خاک، بيابان زايي و طوفان گرد و غبار به 
صدا درآمده است. اين يعني بحران آب بزرگترين تهديد کشور بوده و 
بخش کشاورزي يکي از نخستين حوزه هايي است که تحت تأثير تغييرات 
اقليمي قرار خواهد گرفت. در اين باره کشاورزان قادر نيستند شرايط 
اقليمي را کنترل کنند، اما انتظار است مسئولان و مديران به کنترل 

وضعيت بحراني پرداخته و چاره انديشي کنند.
يکي از راهکارها براي استفاده بهينه از آب و کاهش مصرف آن 
افزايش بهره وري با اصلاح الگوي کشت است. اگر مديران بالادستي 
نتوانند شرايط موجود را به درستي مديريت کنند بازارهاي بين المللي 
يک به يک از دست رفته و به رقبا واگذار مي شود. در حال حاضر بخشي 
از بازار جهاني محصولات ايراني به کشورهايي مانند ترکيه واگذار شده 
اتحاديه  اجرايي  دبير  هاشمي،  العابدين  زين  دارد.  ادامه  روند  اين  و 
صادرکنندگان خشکبار درباره بهره وري و کاهش آب بري در حوزه 

به سوي  بايد  نخست  مهر گفت:  با خبرنگار  وگو  در گفت  کشاورزي 
محصولات داراي مزيت رفت که با توجه به بحران فعلي خشکسالي، 
کمترين آب بري را داشته باشند. محصولات خشکبار از آن جمله بوده 

که هر دو ماه يکبار به آبياري نياز دارند.
وي افزود: بر اساس مطالعات انجام شده در وزارت جهاد کشاورزي 
محصولاتي مانند هندوانه، گوجه و… آب بر بوده و بايد در اين بخش 

اصلاحاتي انجام شود.
هاشمي در ادامه سخنان خود گفت: با وجود مزيت هاي رقابتي 
خشکبار در حوزه صادرات سهم ايران در بازار جهاني در حال کاهش 
است و کشورهايي مانند آمريکا و ترکيه بازارهاي خود را توسعه داده اند.

نيم درصدي صادرات محصولات کشاورزي  تعرفه  به  اشاره  با  او 
تصريح کرد: بر اساس بند »و« تبصره 8 قانون بودجه 1401 کل کشور، 
تمامي کالاهاي گروه کشاورزي و غذايي موظف به پرداخت نيم درصد از 
ارزش محصولات صادراتي به دولت هستند که چالش هايي را به وجود 

آورده است.
اين  بر  اقتصادي  از کارشناسان حوزه کشاورزي و  ديدگاه برخي 
است که دريافت نيم درصد عوارض صادرات آب مجازي نبايد از همه 
انواع محصولات کشاورزي و صنايع غذايي دريافت شود چون مصرف آب 
در توليد محصولات متفاوت بوده و در برخي بيشتر و در برخي کمتر 
است. از طرفي در اين بند قانوني چون به صورت عام صحبت شده و از 
طرفي آئين نامه اجرايي براي آن تدوين نشده، نهادهاي اجرايي آن را به 
تمام بخش صنايع غذايي از جمله حوزه شيلات تعميم داده اند که اساس 

پرورش و توليد انواع ماهي، ميگو و… در آب انجام مي شود؛ اما در زمره 
صادرات آب مجازي قرار ندارند چون آب مصرفي در اين حوزه جاري 
بوده و به چرخه مصرف برمي گردد. از نگاه فعالان حوزه کشاورزي ابهامات 
زيادي در روند اجراي اين بند قانوني به وجود آمده و اثر منفي در ميزان 
صادرات انواع خشکبار، زعفران، خرما، انگور و ديگر محصولاتي که جزو 

کم آب برها هستند داشته است.
دبير اجرايي اتحاديه صادرکنندگان خشکبار با اشاره به حاشيه سود 
2 درصدي محصولات عنوان کرد: در تعيين تعرفه محصولات کشاورزي 
تخصصي نگاه نشده و با وجود آب بري پايين خشکبار اين محصولات 
هم مشمول پرداخت تعرفه نيم درصدي شده اند که اين امر مزيت رقابتي 
آنها را نسبت به رقبا از بين برده است. به طوري که امسال خشکبار از 
3 ميليارد دلار صادرات سال گذشته به کمتر از يک ميليارد دلار رسيده 

است.
هاشمي در ادامه سخنان خود با بيان اينکه سازمان ها و نهادهاي 
گوناگون عملکرد جزيره اي دارند عنوان کرد: افزايش هزينه لجستيک و 
حمل و نقل، چالش هاي سياستگذاري ارزي و… عواملي است که توليد 
و صادرات محصولات باغي و خشکبار را با مشکلات عديده اي رو به رو 

کرده است.
اين کارشناس حوزه کشاورزي يادآور شد: محصولات کشاورزي 
بين  ارزي  سياستگذاري  در  اما  هستند  برخوردار  يارانه  کمترين  از 
محصولاتي که يارانه دريافت مي کنند و کالاهايي که يارانه کمتري دارند 

تفاوتي گذاشته نمي شود.

اخبار صنعت-کریم رسولی: به گفته رئيس 
سازمان برنامه و بودجه، هر دو لايحه بودجه و برنامه 
توسعه در دولت بررسی می شود، تبصره های بودجه 
سال 1402 را به دولت فرستاديم و برنامه هفتم را 
هم جلو می بريم که تا پايان آذر اين برنامه را به دولت 

برسانيم.
رئيس سازمان برنامه و بودجه در گفت وگويی 
هفتم  برنامه  و   1402 سال  بودجه  بررسی  درباره 
توسعه و اظهارات رئيس مجلس مبنی بر اينکه برنامه 
نمی کند،  بررسی  را  بودجه  نيايد  مجلس  به  هفتم 
گفته که هر دو لايحه بودجه و برنامه توسعه در دولت 
بررسی می شود، به دليل اين که در مجمع بررسی ها 
طولانی شد، سياست ها با تأخير ابلاغ شد اما در عين 

حال هر دو را جلو برديم.
مسعود ميرکاظمی بيان کرده تبصره های بودجه 
سال 1402 را به دولت فرستاديم. دولت می تواند نظر 
دستگاه ها را بخواهد و کار روی تبصره ها را آغاز کند 
و در عين حال برنامه هفتم را هم جلو می بريم و 
دولت  به  را  برنامه  اين  آذرماه  پايان  تا  اميدواريم 

برسانيم.
اتکا بودجه به درآمدهای نفتی  او درباره عدم 
اظهار کرده که نفت هميشه يکی از منابع بودجه بوده 
است ولی منبع اصلی نبوده است، نمی شود آن را 
به کنار گذاشت نظر مسئولان کشور هم اين نيست.

رئيس سازمان برنامه و بودجه تاکيد کرده که 
درآمد حاصل از فروش نفت نبايد به بودجه جاری 
اين است به سمت درآمدهای مالياتی  برود و نظر 
از طريق ساير درآمدها، هزينه های جاری  و  برويم 
دولت تأمين شود و فروش نفت برای سرمايه گذاری 

در کشور اختصاص يابد.
او افزوده، منظور اين نيست که نفت نفروشيم، 
ارزش  کنيم  تلاش  بايد  ولی  بفروشيم  بايد  نفت 
جلوگيری  خام فروشی  از  و  ببريم  بالا  را  افزوده اش 
بيشتری  ارزش  اين که  سمت  به  برويم  و  کنيم 
ايجاد کنيم، برای همين در اين دولت 2 پالايشگاه 
بشکه ای  هزار   300 توليد  ظرفيت  با  پتروپالايشی 
توافق نامه هايش امضا شد و برای اجرا رفته است که 

انشاالله توليد 600 هزار بشکه کمک کننده باشد.
ميرکاظمی درباره اينکه امسال نيز مانند سال 

های گذشته متن لايحه بودجه به صورت عمومی 
منتشر می شود، بيان کرده که هنگامی که لايحه 
بودجه در دولت تصويب شد بله قطعا منتشر خواهد 
و  رفت  مجلس  به  لايحه  که  هنگامی  يعنی  شد، 

مجلس آن را تصويب کرد، منتشر خواهد شد.
به گفته رئيس سازمان برنامه و بودجه، البته ما 
زمانی هم که لايحه به دست مجلس رسيده باشد و 
اعلام وصول اعلام کند هم می توانيم آن را منتشر 

کنيم و زمانی هم که قانون شد، ابلاغ می شود.
پيش تر نيز ميرکاظمی باتوجه به برنامه مجلس 
برای بررسی دومرحله ای بودجه اظهار کرده بود که 
وقتی قانونی در مجلس تصويب می شود، ملزم به اجرا 

هستيم و بايد تبعيت کنيم.
بود که  افزوده  برنامه و بودجه  رئيس سازمان 
روند  تا  خواستند  دوفوريتی  طرحی  در  نمايندگان 
باشد  دومرحله ای  صورت  به  بودجه  لايحه  بررسی 
که مرحله نخست تبصره ها و مرحله دوم جداول 
بررسی شود؛ ما ارسال جداول بودجه به مجلس را به 
صلاح نمی دانيم زيرا مردادماه امسال جداول بودجه 
1401 به دولت ابلاغ شد و از اين جهت جمع کردن 

يکپارچگی برنامه های دولت دچار مشکل می شود.
ميرکاظمی بيان کرده بود که نظر دولت اين 
است که نخست مجلس اجازه دهد تا دولت لايحه 
خود را برای اصلاح ساختار به مجلس شورای اسلامی 

ارائه دهد.
 تغییرات مجلس در بودجه باید معقول و 

منطقی باشد
کارشناس مسائل اقتصادی با تأکيد بر ضرورت 
تفاهم ميان مجلس و دولت برای رسيدن به اتفاق 
نظر در خصوص لايحه بودجه، گفت: مجلس بايد در 
خصوص بودجه با دولت همکاری کند زيرا در غير اين 
صورت دولت قادر به عملی کردن آن نخواهد بود و 

منجر به افزايش نقدينگی و تورم می شود.
فيروز توفيق درباره تغييرات مجلس در لايحه 
بودجه، اظهار داشت: لايحه بودجه که از سوی دولت 

تدوين و به مجلس ارائه می شود که بر اساس نرخ 
ارز  از جمله قيمت  موازين  تمامی  و  اشتغال  تورم، 
آماده شده و افزايش آن بر خلاف اين پيش بينی ها 
عملی نيست و مجلس بايد در رقم آن با دولت به 

تفاهم برسد، در غير اين صورت اجرايی نخواهد بود.
وی افزود: اگر مجلس قرار است تغييراتی در 
بودجه لحاظ کند، هزينه ای که برای دولت می تراشد 
بايد تامين آن از سوی دولت امکان پذير باشد، لذا 

هزينه تراشی نامعقول پذيرفتنی نيست.
اين کارشناس اقتصادی گفت: بايد منابع لازم 
برای تامين اين هزينه ها وجود داشته باشد که بتوانند 

قبول کنند.
ادامه داد: اگر شرايط عجيب و غريبی  توفيق 
از سوی مجلس برای بودجه تعيين شود که امکان 
اجرای آن وجود نداشته باشد، اجرايی شدن بودجه 

غيرممکن است.
هزينه ها  تامين  باشد  قرار  اگر  کرد:  بيان  وی 
خود  اين  بگيرد،  صورت  اسکناس  چاپ  طريق  از 

دردسری برای دولت خواهد بود.
اين کارشناس اقتصادی گفت: مجلس بايد با 
دولت همکاری کند و اگر نکند دولت قادر به اجرايی 
کردن بودجه نخواهد بود و منجر به افزايش نقدينگی 

و تورم خواهد شد.
وی تاکيد کرد: مجلس می تواند پيشنهاد دهد 
و چه بسا که پيشنهادهايش بهتر از آن چيزی باشد 
که دولت ارائه کرده، ولی اين پيشنهادها بايد معقول 

و منطقی باشد.
ارائه می شود  که  پيشنهادی  افزود: هر  توفيق 
بايد معقول و قابل اجرا باشد و تمامی پيشنهادها بايد 
بررسی و نحوه اجرايی شدن آنها بايد مورد بحث قرار 

گيرد.
اگر  داشت:  اظهار  اقتصادی  کارشناس  اين 
يا غيرقابل اجرا باشد،  پيشنهادها منطقی نباشد و 

منجر به افزايش نقدينگی و تورم می شود.
تفاهم  به  بايد  مجلس  و  دولت  گفت:  توفيق 

در خصوص بودجه برسند و يک کار عملی کنند تا 
موجب گرفتاری برای کشور و مردم نشود.

مجلس  که  است  این  اساسی  قانون  روح 
هزینه های دولت را افزایش ندهد

يک کارشناس اقتصادی با تاکيد بر اينکه روح 
قانون اساسی اين است که مجلس هزينه های دولت 
را افزايش ندهد، می گويد: آنچه بايد حتماً انجام شد 
مديريت هزينه هاست؛ اين مقدار از هزينه های دولت 
قابل تامين نيست، حتی با خيرخواهانه ترين تحليل ها 
هم نمی شود تن به افزايش هزينه های دولت تن داد.

عطاالله رفيعی در اين باره که تغييرات مجلس در 
لايحه بودجه هرچند از سر دلسوزی است، اما موجب 
مصارف  تعيين  درآمدها،  تحقق  غيرقابل  افزايش 
از  توقعات غيرکارشناسی  ايجاد  و  آنها  برای  قطعی 
دولت شده است، اظهار داشت: روح قانون اساسی اين 
است که مجلس هزينه های دولت را افزايش ندهد و 
اگر جايی هم می خواهد اين کار را جايی انجام دهد 

بايد منابع درآمدی آن را ببيند.
وی افزود: منابع درآمدی ما نامعين نيست که 
تاکنون  پيدا کند که  را  بتواند يک درآمدی  کسی 
کسی متوجه آن نبوده باشد. اکنون مديريت کاهش 
هزينه ها يک راهبردی است که دولت و مجلس بايد 
در اين ارتباط دست به دست هم دهند. اين حد از 
روند افزايش هزينه های اداره جامعه نه در اين شرايط 

که در شرايط مطلوب هم ممکن نيست.
افزایش  این  جلوی  دولت  و  مجلس 

نقدینگی را بگیرند
اين کارشناس اقتصادی گفت: مساله روشن اين 
است که بايد روی مساله مديريت هزينه ها رفت و 
جلوی افزايش هزينه ها را گرفت و گام اصلی اين است 
که کسری بودجه ای که می خواهند به طور مستقيم از 
طريق بانک مرکزی و يا اينکه از منابع ديگر که فکر 
می کنند دارند که در واقع وجود ندارد تامين کنند 
پيش نيايد که اين مساله موجب افزايش نقدينگی 

می شود.

رفيعی تاکيد کرد: اين وظيفه مجلس و دولت 
است که جلوی اين افزايش نقدينگی گرفته شود. 
به  نهايتاً  که  بپذيرد  را  بودجه  کسری  نبايد  دولت 
وسيله افزايش نقدينگی جبران شود که منجر به تورم 

شود و از سوی ديگر بايد هزينه ها را کاهش دهد.
که  هم  جانبی  حرف های  تمام  وی،  گفته  به 
دولتی  دارايی های  مولدسازی  مانند  می شود  زده 
طبق آنچه در قانون می آيد به راحتی عملی نيست 
و تنها فرصت برای کسر بودجه پيش می آيد که ديده 
نمی شود و نهايتاً اين اتفاق می افتد. اين اراده جدی 

مجلس و دولت را می طلبد.
اين کارشناس مسائل اقتصادی گفت: دلسوزی 
امری درونی است و باشد يا نباشد مهم اين است که 
هزينه های دولت رو به افزايش است و بايد جلوی 
اين گرفته شود. افزايش هزينه ها و نقدينگی هر دو 

نابجاست.
از سوی  نيازمند شجاعتی  اين  بيان کرد:  وی 
دولت و مجلس می خواهد که جلوی افزايش هزينه ها 
را بگيرند و به سمت تامين هزينه ها غير از افزايش 
نقدينگی بروند. اين هم که ماليات ها بايد بهينه سازی 
شود درست است اما در مجموع کاهش هزينه های 

دولت بايد اولويت نخست باشد.
نباید  بودجه  لایحه  در  مجلس  تغییرات 
موجب ایجاد توقعات غیرکارشناسی از دولت 

شود
کارشناس اقتصادی گفت: تغييرات مجلس در 
لايحه بودجه، نبايد موجب افزايش غير قابل تحقق 
ايجاد  و  آنها  برای  قطعی  مصارف  تعيين  درآمدها، 

توقعات غيرکارشناسی از دولت شود.
»مصطفی سميعی نسب« اظهار داشت: وظيفه 
مجلس، قانون گذاری و نظارت است و در آن حيطه 
منابع  در  که  تغييراتی  هر  منتها  دارد.  اختيارات 
طبق  آن  مالی  بار  بگيرد،  صورت  بودجه ای  مالی 
اگر  معمولاً  و  شود  پيش بينی  بايد  اساسی  قانون 
است  نگهبان  شورای  وظيفه  نشود  پيش بينی  اين 

که به اصلاحيه ای که در قانون اعمال می شود، ايراد 
می گيرد.

وی خاطرنشان کرد: مثلًا در پرداخت حقوق ها 
تغييرات در مجلس بايد در همان محدوده بار مالی 
پيش بينی شده دولت باقی بماند و سقف ارائه شده 
به مجلس تحت هيچ شرايطی افزايش پيدا نکند چرا 
که در غير اين صورت توازن و چارچوب مالی بودجه 

دچار اختلال می شود.
سميعی نسب توصيه کرد با توجه به مطالبه 
عمومی نخبگان و مردم در همسويی مجلس با دولت 
سيزدهم جهت حل مسائل اقتصادی کشور، فارغ از 
نگاه های جزيره ای به حوزه انتخاباتی يا صنفی، هيات 
نظارت  مجلس،  نمايندگان  و  کميسيون ها  رئيسه، 
خويش در تصويب بودجه 1402 را ناظر به مطالبه 
چند ساله مقام معظم رهبری در اصلاح نظام ساختار 

بودجه ريزی کشور، مصروف کنند.
اساسی  قانون   75 اصل  اساس  بر  گفت:  وی 
که  اصلاحاتی  و  پيشنهادها  و  قانونی  طرح های 
نمايندگان در خصوص لوايح قانونی عنوان می کنند 
هزينه های  افزايش  يا  عمومی  درآمد  تقليل  به  و 
عمومی می انجامد، در صورتی قابل طرح در مجلس 
است که در آن طريق جبران کاهش درآمد يا تامين 

هزينه های جديد نيز معلوم شده باشد.
سميعی نسب افزود: متأسفانه همواره رديف های 
تامين  اما  می يابد؛  تحقق  کاملًا  بودجه  هزينه ای 
درآمدها به دليل عدم کار کارشناسی مجلس و برون زا 
بودن آن از مجموعه کار کارشناسی دولت در تدوين 

بودجه، تحقق پيدا نمی کند.
وی گفت: بنابراين تغييرات مجلس در لايحه 
بودجه، نبايد موجب افزايش غير قابل تحقق درآمدها، 
توقعات  ايجاد  و  آنها  برای  قطعی  مصارف  تعيين 

غيرکارشناسی از دولت شود.
که  گفت  هم  را  اين  اقتصادی  کارشناس  اين 
نگاهی انتقادی به مسائل بودجه و بودجه ريزی در 
ايران در حداقل سه دهه گذشته، نشان می دهد يکی 
از مهم ترين راه های نجات اقتصاد ايران، مسئله اصلاح 
رفتارهای مالی دولت است و نقطه عزيمت اصلاح و 
کارآمدسازی دولت، اصلاح نظام بودجه ريزی کشور 

است.

افزايش سرمايه گذاري در بنادر

صادرات خشکبار به يک سوم کاهش يافت

»اخبار صنعت« در مورد بودجه 1402 و برنامه هفتم توسعه گزارش می دهد؛

چالش های يکپارچگی برنامه های دولت

سخنگوي صمت 
اعلام کرد؛

 رشد 
30 درصدي 
صادرات 
به قطر در 
مهرماه

سخنگوي صمت با بيان اينکه صادرات به قطر در مهر 
از  قبل رشد داشت،  به مهر سال  امسال 30 درصد نسبت 
معافيت 70 درصدي کالاهاي صادراتي به قطر از تعهد ارزي 

به عنوان مشوق صادرکنندگان خبر داد.
اظهار  قطر،  با  تجارت  وضعيت  مورد  در  قاليباف  اميد 
طي  را  رشدي  به  رو  مسير  کشور  دو  تجاري  روند  کرد: 
اقلامي  صادرات  امسال  ماهه   7 در  که  طوري  به  مي کند، 
و  ميگو  شيشه،  انواع  فولادي،  تمام  نيمه  محصولات  نظير 
سفيد،  سيمان  گلخانه اي،  فرنگي  گوجه  زنده،  ماهيان 
انواع فراورده هاي غلات از رشد 100  شيريني و شکلات و 

درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه بوده است.

اساس  بر  همچنين  افزود:  صمت  وزارت  سخنگوي 
آخرين آمار صادرات به قطر در مهر امسال 30 درصد نسبت 

به مهر سال قبل رشد داشت.
عنوان  به  تجارت  توسعه  سازمان  کرد:  اضافه  قاليباف 
بر  علاوه  خارجي  تجارت  حوزه  در  وزارتخانه  اين  بازوي 
در  جهاني  جام  تجاري  ظرفيت  از  حداکثري  استفاده 
توسعه  براي  لازم  ساختار  و  بستر  ايجاد  با  نيز  بلندمدت 
تجارت با کشور قطر برنامه ريزي کرده است و طبق توافق 
دو کشور قرار است حجم تجارت از رقم اندک 200 ميليون 
دلار در سال به 3 ميليارد دلار در 4 سال آينده افزايش يابد.

بازرگاني  جديد  رايزن  اعزام  همچنين  داد:  ادامه  وي 

برگزاري  پايتخت قطر،  تجاري در  تأسيس مرکز  به دوحه، 
نمايشگاه اختصاصي و توافق بر سر سازوکار تسويه مالي به 
مناسبات  توسعه  براي  ساختاري  اقدامات  مهمترين  عنوان 
تصريح  است.قاليباف  کار  دستور  در  قطر  و  ايران  بازرگاني 
کرد: در نمايشگاهي که اخير توسط جمهوري اسلامي ايران 
در دوحه برگزار شد، توافق شد ماهانه 250 تن انواع مواد 
غذايي به قطر صادر شود و با تجهيز بندر دير به ايکس ري 
کانتينر   80 به  کانتينر   30 روزي  از  بندر  اين  از  صادرات 
معافيت  از  همچنين  وزارت صمت  يافت.سخنگوي  افزايش 
به  ارزي  تعهد  از  قطر  به  صادراتي  کالاهاي  درصدي   70

عنوان مشوق صادرکنندگان خبر داد.


